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توصیه های معنادار آیت الله دوزدوزانی
به ائمه جمعه

آیت الله دوزدوزانی تبریزی گفت: امامت مسجدی را قبول کردی؛ خوب است؛ اما 
قبلش باید بلد باشــی که رساله چه می گوید.  بفهمی اعتقادات چیست؟! امامت 
چیست؟! معاد چیست؟! وقتی بلد نباشی چطور می توانی دیگران را تعلیم دهی؟ 
در اخلاق و تربیت هم همین اســت. باید خودمان عامل باشیم تا دیگران را امر 

و نهی کنیم!
آیت الله دوزدوزانی تبریزی در درس خارج خود در مســجد اعظم قم به مسائلی 

نظیر اخلاق در جامعه پرداختند.
به گزارش شفقنا، متن سخنان آیت الله دوزدوزانی تبریزی بدین شرح است:

کســی که خود را پیشوای مردم قرار داده، باید پیش از آموزش دیگران، خود را 
آموزش دهد و پیــش از آن که دیگران را با زبان، ادب بیاموزد، با کردارش ادب 
آموزد و قطعا آموزش دهنده و ادب آموزِ خود، بیش از آموزگار و ادب آموزِ مردم، 

شایسته تجلیل است.
]غرر الحکم، حدیث ۷۰۱۶ / نهج البلاغه، کلمات قصار[

امام در اینجا به معنای امام معصوم نیست بلکه به معنای عام آن یعنی سرپرست 
اســت. در خانه، پدر امام است. مدرسه سرپرستی دارد که پیشوای آن است. از 

همین رو می گوییم امام جماعت.
لذا می خواهی تربیت کنی؟ مدیر مدرسه و جامعه شوی؟ اگر خودت تربیت نشده 

باشی امکان ندارد بتوانی دیگران را تعلیم دهی.
از همین جهت ما بیچاره ایم.

امامت مسجدی را قبول کردی؛ خوب است؛ اما قبلش باید بلد باشی که رساله چه 
می گوید. بفهمی اعتقادات چیست؟! امامت چیست؟! معاد چیست؟!

وقتی بلد نباشــی چطور می توانی دیگران را تعلیم دهی؟ در اخلاق و تربیت هم 
همین است. باید خودمان عامل باشیم تا دیگران را امر و نهی کنیم!

معصوم علیه السلام می فرمایند:
کُونوُا دعات النّاس بغَِیر السنتکم.

مردم را با غیر از زبانتان به دین دعوت کنید، )با عملتان مردم را به دین دعوت 
کنید(

وقتی خودمان دروغ می گوییم چطور حرفمان بر دیگران اثر بگذارد؟
وقتی پدر، اهل نماز و اعمال عبادی نیست، چطور می تواند به فرزندان خود امر 

به نماز کند؟
حضرت می فرمایند:

النّاس عَلیٰ دینِ مُلوُکهم.
مردمان مطابق با دین و رفتار سرپرستان و پادشاهانشان رفتار می کنند.

ملوک در اینجا صرفا پادشاه و حاکم نیست بلکه به معنای سرپرست است.
تکلیف سنگین است. فقط بالای منبر برویم و آسمان ریسمان ببافیم و تمام؟!

قبلا هم به دوستان گفته ام اینکه منبر آماده کنید و بدون مد نظر داشتن شرایط 
جامعه و محل، منبر بروید با آنچه رســول الله صلی الله علیه و آله انجام می داد 

سازگار نیست.
رســول الله صل الله علیه و آله، طَبیب دَوّار بطبه بودند. هر جا می دیدند دوایی 

خوب است مداوا می کردند.
ما باید مســائل مبتلای جامعه را برای مردم تبیین کنیم. در منابر برای هدایت 

مردم باید سخن گفت.
وقتی به دیگران می گویی نماز شب بخوان و خودت نمی خوانی اثر ندارد!

حرف زدن که کاری ندارد. مهم عمل انسان است.
حضرت امیرالمومنین صلوات الله علیه در آن خطبه معروف می فرمایند:

هان مردمان! هر پیرویی را پیشوایی است که به او اقتدا می کند و از نور دانشش 
پرتو می گیرد. بدانید که پیشوای شما از دنیای خود به دو جامه کهنه و فرسوده 
و از خوراکش به دو گرده نان بسنده کرده است. البته شما از عهده چنین کاری 
بر نمی آیید، اما با پارسایی و سخت کوشی و عفّت و درستکاری مرا یاری رسانید.

اگر ما اینطور عمل کرده بودیم دنیا را گرفته بودیم.
ما توان نداریم مانند حضرت باشــیم اما در انجام واجبات و ترک محرمات باید 

تلاش کنیم.
حضرت امیر علیه السلام برای خودشان هیچ چیز جمع نکردند. آیا ننگ نیست 
ما ادعای زهد داشته باشیم و بعد از مرگمان مردم بفهمند که چه مال و املاکی 

داشته ایم؟
ادعــای پیروی از اهل بیــت علیهم الســلام را داریم، اما ما کجــا و اهل بیت 

علیهم السلام کجا؟!

ویژه

کنایه حسام الدین آشنا به ادعای رئیسی 
درباره دولت روحانی

عضو کابینه دولت دوازدهم به ادعای رئیسی درباره ساخت مسکن مهر واکنش 
نشان داد.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، حسام الدین آشنا، عضو کابینه دولت دوازدهم 
در توئیتر نوشــت:» به رؤســای جمهور اطلاعات غلط ندهید تا آن ها به خطا 

نیفتند.
 رئیس جمهور ۰۳/۰۲/۰۳:در دولت های قبل مسکن مهر نباید متوقف و از دستور 
خارج میشد؛ ۲۴۰ هزار مسکن مهر را دولت قبل متعهد شد ولی عملیاتی نکرد، 

اما این دولت ۱۴۰ هزار واحد را تحویل مردم داده است.
رئیس جمهور99/۰8/۰۱: مســکن مهر یک طرح بزرگی بود که در دولت نهم 
و دهم شــروع شد و طراحی آنها برای حدود ۲ میلیون و ۲۰۰ واحد مسکونی 
بــود که از این ۲میلیون و ۲۰۰ واحد مســکونی تقریبا وقتی دولت یازدهم را 
شروع کردیم، ۶9۰ هزار به اتمام رسیده و بقیه باقی مانده و در مراحل مختلف 
ســاختمانی بود. در دولت یازدهم و دوازدهم تاکنون یک میلیون و ۳۵۵ هزار 
واحد مسکن مهر به اتمام رسیده و تحویل داده شده است. ۵۰ هزار واحد دیگر 
است که دوستان باید انشــاءالله تا پایان دولت تکمیل کنند و تحویل بدهند. 
حدود ۱۰ هزار واحد هم دارای مشــکل است؛ که تعدادی از این واحدها و در 
حدود ۷۰ هزار واحد متقاضی ندارد یعنی جایی ســاخته شده که اصلا کسی 
متقاضی نیســت و جاهایی هست که این مسکن ها دارای مشکلات حقوقی و 
دارای اختلاف و بحث است که باید در دادگاه ها رسیدگی شود که در حدود ۴۰ 

تا ۵۰ هزار واحد دارای مشکلات حقوقی است.

آذری جهرمی جریان خالص سازی را زیر سوال برد
آذری جهرمی در کانال تلگرامی خود نوشت: ببینید نتیجه خالص سازی تان را 

و خدا پدر کسی را بیامرزد که گفت: رسیده ایم به دوران ابتدال امر سیاسی...
محمدجواد آذری جهرمی وزیر سابق ارتباطات در کانال تلگرامی خود با انتقاد از 
جریانات مدعی انقلابی گری نوشت: آن ها رقابت در »چه کسی کمتر دزدیده« 
را برگزیده اند. وی در این باره نوشــت: جریانــات مدعی انقلابی گری، پس از 
خالص سازی، بجای رقابت در »برنامه برای پیشرفت کشور« در حلقه محدود 
باقی مانده خودشــان، رقابت در »چه کسی کمتر دزدیده« را برگزیده اند. خدا 

پدرش را بیامرزد آنکه گفت: رسیده ایم به دوران »ابتذال امر سیاسی«.
عزیزان تصمیم گیر: ببینید نتیجه خالص سازیتان را.

ادعای جنجالی قربان زاده درباره جلسه با علیرضابیگی
رئیس پیشین سازمان خصوصی سازی جزئیات جلسه خود با نماینده تبریز در 

مجلس را افشا کرد.
حسین قربان زاده، رئیس پیشین ســازمان خصوصی سازی، در یادداشتی در 

شبکه اجتماعی ایکس، درباره جلسه خود با احمد علیرضابیگی نوشت:
برای اولین بار افشا می کنم: آقای بیگی نماینده تبریز، ۷ آذر ۱۴۰۰ بنده را در 
دفتر خودشان در خ پاســداران تهران دعوت کردند و با نهار مفصلی پذیرایی 
کردند و در ضمن از من خواستند که شرکت ایران ایرتور )موفق ترین خصوصی 
سازی یک دهه اخیر( را پس بگیرم )گویا اسپانسر ایشان رقیب خریدار بوده( که 
من مخالفت کردم و از آن روز به بعد رفتار ایشان با بنده عوض شد. شاید اگر 

آن روز موافقت میکردم شاید الان در نظر ایشان بهترین رییس سازمان بودم!
ایــن توئیت قربان زاده در واکنش به مصاحبه اخیر علیرضابیگی با روزنامه هم 
میهن اســت که گفته بود؛ »من در مناظره با رئیس ســازمان خصوصی سازی 
موضوع ورود افراد به مجلس را مطرح کردم و گفتم که شما صاحب چه فضیلتی 
هستی که این حجم از ثروت کشور به دست تان سپرده شده است؟ البته شما 
جزو فرهیخته ترین ها هســتید بین افرادی که از کشتارگاه، بهشت زهرا )س(، 
تاکســیرانی و... آمده اند. او در مقام پاسخگویی گفت: »جواب ایشان را رهبری 

باید بدهد.« و جلوی چشم مردم مناظره تلویزیونی را ترک کرد.

سوشیال

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:
حمایت های دولت پاسخگوی نیازهای 

بیماران سرطانی نیست
عضو هیات رئیسه کمیســیون بهداشت و درمان مجلس 
شــورای اســلامی با بیان اینکه درمان رایگان بیماران در 
بیمارســتان های دولتی مشــکلی را حل نمی کند، گفت: 
رایگان کردن درمان، شــاید تنها ۱۰ درصــد هزینه ها را 

پوشش دهد.
به گزارش شــفقنا، رضا آریان پــور در خصوص وضعیت 
بیماران ســرطانی در کشور، گفت: تعداد بیماران سرطانی 
طبق آمارهای ســالانه، به دلایل مختلف در حال افزایش 
است؛ ســبک زندگی، آلودگی هوا، آلودگی مواد غذایی و 
اســترس ها از جمله دلایل گســترش انــواع بیماری های 

سرطان است.
وی با بیان اینکه حمایت های دولت پاســخگوی نیازهای 
بیماران سرطانی نیســت، گفت: بسیاری از مردم خصوصا 
اقشار ضعیف و متوسط کافی است یک نفر بیمار سرطانی 
در میان اعضای خانواده شان داشته باشند که عملا آنها را 

ورشکست می کند.
آقای آریان پور نماینده مردم کلاله و مینودشت در مجلس 
شورای اســلامی بیان داشت: دولت اگر می خواهد واقعا به 
مردم کمک کند باید در هر استانی حداقل یک مرکز مجهز 
تشخیص درمان سرطان وجود داشته باشد. اما بعید می دانم 
در کل کشور مرکز تخصصی منحصری وجود داشته باشد؛ 
این بیمارســتان های تخصصی باید مرکــز غربالگری هم 
داشته باشد تا مردم بتوانند سالانه خودشان را چکاپ کنند؛ 
زیرا بسیاری از سرطان ها اگر در مراحل اولیه تشخیص داده 
شود مثل سرطان پستان، پروستات، معده کلون، با حداقل 

هزینه درمان می شود.
وی خاطرنشان کرد: وزارت بهداشت به تازگی اعلام کرده 
که »می خواهند درمان ســرطان را رایگان کنند« اما باید 
ببینیم راهکار وزارتخانه برای درمان رایگان چیست! مثلا 
درمان رایگان بیماران در بیمارستان های دولتی مشکلی را 
حل نمی کند زیرا اگر بیمارستان، روش های تشخیصی و یا 
داروی لازم را نداشته باشد، فرد مجبور می شود این خدمات 
را از بخش خصوصی دریافت کند پس رایگان کردن ما چه 
تاثیری در هزینه ها دارد!. و شاید تنها ۱۰ درصد هزینه ها را 
پوشش دهد اما اگر مراکز تخصصی سرطان را دایر کنیم که 
داروی مورد نیاز هم در آنجا موجود باشــد، می تواند بخش 

زیادی از هزینه های بیماران را تامین کند.

پیش  بینی ۵ میلیارد دلار 
برای واردات بنزین و گازوئیل

عضو کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به سیستم ناعادلانه 
توزیع بنزین در کشــور، گفت: این مساله موجب افزایش 
قاچاق در کشــور شده اســت یعنی بنزین ۳۰ تا ۴۰ هزار 
تومانــی را وارد می کنیم و با قیمــت ۱۵۰۰ و ۳۰۰۰ هزار 
تومان عرضه می کنیم که در مرزهای شرقی کشور قاچاق 

می شود.
به گزارش ایلنا، مالک شــریعتی در حاشیه نمایشگاه نفت 
درباره اینکه آیا در مجلــس در خصوص تخصیص بنزین 
به کارت ملی اجماع وجود دارد، اظهار داشــت این موضوع 
نیازمند مصوبه مجلس نیست و در اختیار دولت قرار دارد.

عضو کمیســیون انرژی مجلس در خصوص برنامه مجلس 
برای حل ناترازی بنزین و تغییر و تحول در سهمیه  قیمت 
این فراورده نفتی، گفت: مجلس نیازمند هیچ قانون جدیدی 
نیست، دولت برای ساماندهی مصرف بنزین، چه در بخش 
نفت و چه در حوزه وزارت صمت تکالیف و اختیارات قانونی 
دارد و نیازمند قوانین جدید از سمت مجلس نیست، البته 

اگر دولت لایحه ای بیاورد، مجلس همکاری خواهد کرد.
شریعتی با اشاره به سیستم ناعادلانه توزیع بنزین در کشور، 
گفت: این مساله موجب افزایش قاچاق در کشور شده است 
یعنــی بنزین ۳۰ تا ۴۰ هزار تومانــی را وارد می کنیم و با 
قیمــت ۱۵۰۰ و ۳۰۰۰ هزار تومان عرضه می کنیم که در 
مرزهای شــرقی کشور قاچاق می شــود که کمترین آمار 
رسمی که توسط دستگاه های ناظر اعلام شده بیانگر قاچاق 
روزانه پنج میلیون لیتر بنزین و ۱۰ میلیون لیتر گازوئیل 
است. وی اظهار داشت: بحث ما افزایش قیمت نیست بلکه 
می بایســت توزیع عادلانه صورت بگیرد، زمانی که توزیع 
عادلانه انجام شــود شــبیه نظام افزایش پلکانی در برق و 
گاز یک ســهمیه مشخص یارانه ای با قیمت فعلی و بدون 
افزایش قیمت به ازای کــد ملی در اختیار همه ملت قرار 
بگیرد و بعد از آن اگر کسی نیاز داشت بیش از این میزان 
مصرف کند، هزینه افزایش مصرف را خودش پرداخت کند. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: امسال 
حدود پنج میلیارد دلار برای واردات بنزین و گازوئیل پیش 
بینی شده که بخش زیادی از درآمدهای کشور را از بودجه 
عمومی کشــور به خود اختصاص می دهــد و این مبلغ از 
جیب همه مردم می رود و این درحالی اســت که نزدیک 
۵۰ درصد خانوارهای کشور حتی یک دستگاه خودرو هم 

ندارند.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی:
»قانون مهاجرین« در مورد اتباع 

افغانستانی اجرا شود
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
بــا تاکید بر اینکه قانون مهاجرت بایــد در خصوص اتباع 
افغانســتانی اجرا شــود، گفت: با توجه به اینکه میلیون ها 
مهاجر افغانستانی از امکانات و فضاهای آموزشی و بهداشتی 
ایران استفاده می کنند، ایران برای آنها به عنوان خانه دوم 
محســوب می شــود؛ بنابراین باید اقدامات فرهنگی انجام 
شــود تا قدر این خانه دومشــان را بدانند. محمود عباس 
زاده مشکینی در گفت و گو با خبرنگار شفقنا در خصوص 
در خصوص وضعیت مهاجران خارجی کشــور، گفت: همه 
مهاجران از حق و حقوقی برخوردار هستند و امروز کشورها 
به نیروی انســانی بــه عنوان یک ســرمایه و فرصت نگاه 

می کنند که ما هم از این امر مستثنی نیستیم.
عباس زاده مشکینی با تاکید بر اینکه باید اقدامات فرهنگی 
در خصوص مهاجران افغانســتانی صورت بگیرد، گفت: با 
توجه بــه اینکه میلیون ها افغانســتانی در ایران به عنوان 
مهاجر زندگی می کنند و از امکانات آموزشــی و بهداشتی 
ایران اســتفاده می کنند، قطعا ایران برای مهاجران افغانی 
به عنوان خانه دوم محســوب می شــود لذا باید اقدامات 
فرهنگی انجام شــود تا قدر این خانه دومشــان را بدانند. 
مهاجران افغان باید تعصب لازم را داشــته و با مســوولین 
ایران همکاری کنند. این همکاری باید دو جانبه باشد و این 

عزم در حاکمیت سیاسی ایران وجود دارد.
وی خاطرنشان کرد: نهادهای اطلاعاتی و وزارت کشور هم 
باید با آمار و شــاخص، اقدامات مهاجران در ایران را ارائه 
دهند؛ زیرا اگر در بین قشری، تخلفی صورت می گیرد باید 
جمعیت آنها را هم در نظر گرفت. در جمعیت چند میلیونی 
ممکن اســت تعدادی هم بزهکار حضور داشته باشند اما 
آمارها در این خصوص باید دقیق باشد چراکه قضاوت های 

عجولانه ممکن است ارتباط دو ملت را نابود کند.

مجلس

ریاســت  هاشــمی  با  »از مجلســی 
رفسنجانی، به عنوان دست راست امام 
خمینی، رســیدیم به قالیباف، شاید در 
آینده به جایی برســیم که بگوییم صد 
رحمت به قالیباف!« این عبارتی اســت 
که محسن رهامی، نماینده ادوارمجلس 
مجلس  وضعیت  درباره  اسلامی  شورای 

دوازدهم استفاده می کند.
محسن رهامی، چهره سیاسی اصلاح طلب، بر 
این باور است که تعداد نمایندگان اصولگرای 
تنــدرو و بی ریشــه به انــدازه ای در مجلس 
دوازدهم افزایش پیدا کرده، که می توان گفت 

قالیباف، را متعادل در نظر گرفت.
بــه گزارش خبــر آنلاین، ارزیابــی موقعیت 
قالیباف در مجلس دوازدهم از جمله مواردی 
بود که این چهره اصلاح طلب به آن پرداخت. 
در ادامه مشــروح گفتگو با محســن رهامی، 
نماینــده اصلاح طلب ادوار مجلس شــورای 

اسلامی را می خوانید؛
آقای رهامی! به نظر کارشناســان با این 
دوازدهم  مجلــس  منتخبین،  از  طیف 
فراکسیون اکثریت نخواهد داشت، چند 
فراکســیونی بودن چه مزایا و معایبی 

خواهد داشت؟
ارزیابی ترکیب مجلس دوازدهم از نظر زمانی 
مقداری زود اســت و بایــد وقتی نمایندگان 
مرحله دوم انتخابات وارد مجلس می شــوند، 
ارزیابی دقیق تری انجام دهیم. به نظر می رسد 
فراکســیون ها در مجلس دوازدهم برگرفته از 
دسته بندی هایی در جریان اصولگرا خواهد بود 
یعنی شاهد حضور یک جریان قوی از نیروهای 
اصلاح طلب که بتوانند فراکسیونی تأثیر گذار 
در مجلس تشکیل بدهد، نخواهیم بود.جریان 
پایــداری که در مجموع بــا حامیان قالیباف 
در طیــف اصولگرا قرار می گیرنــد، به دلیل 
قلع و قمع نیروهــای رقیب از طریق نظارت 
استصوابی، میدان دار مجلس دوازدهم خواهند 
بــود و قالیبــاف هم اگر به ریاســت مجلس 
برسد، فکر می کنم آن اکثریتی که در مجلس 

یازدهم داشــت، این بار در مجلس نداشــته 
باشد. مجلس یازدهم با دولت رئیسی همسوتر 
است، اما در مجلس آینده افرادی هستند که 
به دلیل مواضع سیاسی و این که بخواهند از 
دولت امتیاز بگیرند، خود را جلوتر از رهبری 
می دانند و ســعی می کننــد افراطی تر عمل 
کنند، البته این به این معنا نیســت که اینها 
انقلابی تر هستند و یا به مبانی شرعی مومن تر 
هســتند، بلکه نگاه تندتری دارند و بر همین 
اساس امکان دارد به تذکرات رهبری هم بعضا 
توجه نکنند. در مجموع جریان های سیاسی 
فعلی افراد ریشه دار و اصیل نیستند و چندان 
سابقه مبارزاتی، که نیروهای اصیل اصولگرا یا 
اصــلاح  طلب و خط امامی، در قبل از انقلاب 
داشــتند، را ندارند. چنانچه نسبت به غرب و 
اعطای آزادی های فرهنگی، بســیار تندتر از 
رهبران اصیل انقلاب شعار می دهند اما وقتی 
وارد زندگی خودشــان، فرزندان و روابطشان 
می شــویم، متوجه می شــویم که 9۰ درصد 
مواضع آنها صوری و فقط پوزیشــن سیاسی 
اســت. در مجلس دوازدهم جنــگ زرگری 
تنــد بین خود ایجاد کنند کــه از این طریق 
بتوانند امتیازات بیشــتری از دولت رئیســی 
برای انتصاب در وزارتخانه ها و اســتانداری ها 
و در زمینه مالی برای شــرکت هایی که پس 
پرده درســت کرده اند، بگیرنــد، بنابراین در 
پشت پرده دعوای اقتصادی و گرفتن امتیازات 
مالی و مناصب دولتی خواهد بود اما در ظاهر 

جبهه گیری سیاسی و انقلابی می تواند باشد.
یعنی مانند مجلــس یازدهم به مواردی 

نظیر صیانت، شفافیت و ....
بله، مقداری تندتــر. البته در مجلس یازدهم 
جریــان قالیباف و هوادارنش که نســبت به 
جبهه پایداری که جریان بی ریشــه ای است، 
تا حدودی اعتــدال دارنــد. در مجموع این 
جریان تندروی اصولگرا می خواهد در مجلس 
بعــدی تندتر عمل کند، اما خروجی آن برای 
کشــور آورده خاصــی نخواهد داشــت، زیرا 
هیچ برنامه ای برای حل مشکلات اقتصادی، 

اجتماعــی و معضلات سیاســت خارجی و 
داخلی، که در بســیاری از مسائل به بن بست 
خورده ایــم، ندارند. به نظر می رســد در این 
مجلس دعوا بر ســر این است که چه کسی 
انقلابی تر اســت و تندتر و افراطی تر شــعار 
می دهد، این وســط منافع مــردم دراولویت 

صدم مجلس هم نخواهد بود.
نمایندگان  که  اســت  این  شما  منظور 
به  امتیاز  گرفتن  برای  دوازدهم  مجلس 
دولت نزدیک خواهند شد؟ بله، همانطور 
که از نظارت مجلس یازدهم به دولت هم 
هیچ چیزی عاید مردم نشد، کما اینکه 
در قضیه چای دبش مجلس هیچ اقدامی 
انجام نداد و تا امــروز از طرف مجلس 
توضیح قانع کننده ای نشنیدیم که به این 
قضیه ورود پیدا کرده باشد و به موکلان 

خود توضیح بدهند.
در واقع نمایندگان این نوع مجالس خودشان 
را وکیل و منتخب مردم نمی دانند، تا خودرا 

موکلف به پاسخگویی بدانند!
ایــن نمایندگان خودشــان را منتخب مردم 
نمی دانند کما اینکه نمایندگان مجلس یازدهم 
هم خودشــان را نماینده مردم نمی دانند و از 
این رو وظیفه ای هم احساس نمی کنند برای 
نمونه در قضیه چای دبش می توانستند وزرا 
را بخواهــد، بحث کننــد و ببینند چه بلایی 
به سر کشــور و ملت و بیت المال کشور آمده 
است، بپرسند چه کسی پول داده و این پول 
کجا رفته اســت. بنده فکر می کنم این قضیه 
در مجلس دوازدهم تشــدید خواهد شــد و 
منتخبین بر سر تقســیم غنائم با هم رقابت 

می کنند و نه چگونگی رفع مشکلات مردم. 
فکر می کنید در جریان تقســیم غنائم 
چهره هایی نظیر قالیباف قربانی خواهند 

شد یا همراهی خواهند کرد یا ...
در مجمــوع هــر چنــد در مــورد مدیریت 
شــهرداری قالیباف مســائلی مطــرح بود و 
حتی شــریفی، معاون او تحت پیگرد قضائی 
قرار گرفت و هیچ وقت قوه قضائیه به صورت 

جــدی در مورد اینکه قالیبــاف مقصر بود یا 
خیر، وارد نشــد اما از نظر سیاسی بین رقبا 
و مدعیان، قالیباف که سابقه حضور در جنگ 
و فرماندهی دارد، موضع معتدل تری دارد. فکر 
می کنم مجلــس دوازدهم عرصه را بر افرادی 
نظیر قالیباف هم تنگ می کند تا او را مجبور 
کنند در هیئت رئیسه یا کمیسیون ها امتیاز 
بیشــتری بدهد، این چالش جدی را تا پایان 

مجلس دوازدهم خواهیم داشت.
بــا توجه به فضای شــکل گرفته برای 
انتخــاب رئیس مجلــس، پیش بینی 
می کنیــد قالیباف کماکان بر کرســی 

ریاست باقی می ماند؟
در حال حاضر رقابت بر ســر این اســت که 
اجازه ندهند قالیباف رئیس مجلس شود مگر 
اینکه از بالا پیام و حمایت جدی شود که بنده 
چنیــن احتمالی را می دهم. در حقیقت برای 
اینکه تنش ها فروکــش کند و اینکه تریبون 
مجلس به دســت افــرادی نیافتد که هر روز 
برای کشــور تنش جدید و هزینه بیشــتری 
درســت کنند، امکان دارد پیامی برســد که 
قالیباف را به عنوان رئیس مجلس نگه دارند، 
آن وقت وارد معاملات داخلی بین خودشــان 
می شوند نه اینکه با اصلاح طلبان و یا جریان 

معتدل تر کنار بیایند.
بنده فکر می کنم این رقابت میان اصولگرایان 
صــورت بگیرد، قالیباف بمانــد و از او امتیاز 
بگیرنــد اما چنانچه از بالا پیامی نرســد و به 
صورت جــدی وارد نشــوند، آن وقت کاملًا 
قالیباف را به چالش می کشــند تا جایی که 
امکان دارد از ریاســت بیافتد و یا با اکثریت 

ضعیفی و شکننده به ریاست مجلس برسد.
 مثلا شاید شاهد حضور رسایی و نبویان 

در هیات رئیسه مجلس خواهیم بود؟
در هر صورت این افراد مدعی هســتند یعنی 
ما از مجلســی با ریاست هاشمی رفسنجانی، 
بعنوان دست راســت امام خمینی، رسیدیم 
به قالیباف، شــاید در آینده به جایی برسیم 
کــه بگوییم صدرحمــت به قالیبــاف! البته 
در قســمت های دیگر هم این روند نزولی را 
مشــاهده می کنیم برای مثال اولین خطیب 
نمــاز جمعه تهــران مرحوم طالقانــی با آن 
سابقه سیاسی بسیار بالا، که از محبوب ترین 
روحانیون جامعه سیاســی بــوده، در کنار او 
آیت الله منتظری یکی از فقهای تراز اول کشور 
بود ما از آن خطیبان نماز جمعه رسیدیم به 
این افرادی که آدم خجالت می کشد در داخل 
یا خارج از کشور و محافل مسلمان اهل سنت 

و برخی دوستان نام ببرد.
این افراد نه تنها مراتب علمی آنها قابل قیاس 
با طالقانی و منتظری نیســت بلکه از حیث 
آلودگی به مســائل دنیوی، مانند آنچه برای 
صدیقی پیش آمد، مطرح است، همین قضیه 
در مــورد دولت هم صدق می کند، کما اینکه 
از بازرگان و رجایی و باهنر رسیدیم به افرادی 
در دولــت، که نه تنها از نظر ســطح علمی و 
توانایی و مدیریت بــا آن بزرگان قابل قیاس 
نیستند، بلکه در حد شاگردان آنها هم لیاقت 
کار ندارند، کما اینکه از روی متن و نوشته هم 

نمی توانند مطلبی را ادا کنند!

منتخــب مجلس دوازدهــم در حوزه 
اردســتان گفت به نظرم ما به ســلاح 
هسته ای رسیده ایم، اما اعلام نمی کنیم. 
یعنی سیاســت اعمالی ما داشتن بمب 
هسته ای اســت، اما سیاست اعلامی ما 
فعلا حرکت در چارچوب سیاســت های 

برجام است.

به گزارش رویــداد ۲۴ کمال خرازی، رئیس 
شورای راهبردی روابط خارجی، روز گذشته 
اعلام کرد کــه ایران توانایی ســاخت بمب 
هسته ای را دارد اما »اگر مجبور شویم دکترین 
هســته ای خود را تغییر خواهیــم داد.« این 
سخنان انتقادات و البته بازتاب های گسترده ای 
به همراه داشت. احمد بخشایشی اردستانی، 

عضو هیات علمی دانشگاه امام صادق، نماینده 
دوره های نهم و دوازدهم مجلس و عضو سابق 
کمیســیون امنیت ملی، در این رابطه گفت: 
فارغ از تحلیل جناب آقای خرازی، احســاس 
می کنم زمانی که ایران مواضع امریکا در عراق 
را تهدید و با ۱9 موشک مورد حمله قرار داد و 
زمانی که ایران ۳۰۰ موشک به سمت اسرائیل 

روانه کرد، معمولا در فرهنگ سیاسی اینطور 
برداشت می شود حتما در محاسبات خودش 
از یک قدرتی برخوردار است. وی مدعی شد: 
به نظر می رسد ایران به سلاح هسته ای دست 
پیدا کرده که توانسته با این اطمینان اسرائیل 
را مورد تهاجم قرار دهد و قبل از آن هم پایگاه 
آمریکا در عین الاسد را مورد تهاجم قرار دهد.

گروه سیاســی: روزها و ماه های پایانی 
عمر هر مجلســی زمان مناسبی برای 
ارزیابی عملکــرد و کارنامه نمایندگان 
مجلس اســت. بالطبع این مجلس نیز 
استثناء نیســت و حالا که در روزهای 
پایانــی عمر خود قــرار دارد می توان 
خروجی این مجلس را مورد ســنجش 

قرار داد.
مجلس یازدهم نیز مثل هر مجلســی نقاط 
قــوت و ضعف فراوانی دارد کــه هر کدام را 
می توان جداگانه بررســی کرد. این مجلس 
البته منتقدان بســیاری داشــت چراکه این 
اعتقاد وجود داشت از آنجا که مجلس مذکور 
از دل یک انتخابات با مشارکت پایین شکل 
گرفته بنابراین نمی توانســت نماینده واقعی 
مردم باشــد. اما به هرحال، طبــق قانون با 
هر مدل مشــارکتی مجلس تشــکیل شده 
و نمایندگان آن کارنامــه ای از خود برجای 

گذاشتند.
در این راســتا، یکی از وجوهی که می تواند 
مورد بررســی قرار گیــرد و اتفاقا این روزها 
در محافل مختلف بســیار بر سر زبان هاست 
مبحث انضباط نمایندگان اســت. آمارها و 
اظهارنظرهایی که از سوی برخی رسانه ها و 
اشخاص اخیرا مطرح شده نشان می دهد که 
گویا این مجلس و حاضران در آن آنچنان به 

این موضوع اهمیت نداده اند.
اخیرا خبرگزاری ایرنا کــه متعلق به دولت 
است در گزارشی معنادار که مشخص است 
نوک پیکان آن به سمت مجلس است نوشته: 
»حدود ۱۰۰ نماینده مجلس شورای اسلامی 
در صحن بیکارند و در طول ۴ سال طرح و یا 

پیشنهاد موثری ارائه نمی دهند.«
البته خبرگــزاری دولت به این گزارش اکتفا 
نکرده و در گفت وگویی که به نقل از علیرضا 

ســلیمی عضو هیات رئیسه مجلس منتشر 
کرده است خبر داده که بعضی از نمایندگان 
در طــول دوران نمایندگی خود در این دوره 
کمتر از ۱۰۰ روز در مجلس حضور داشته اند.

وی گفته اســت: »طبــق آیین نامه داخلی 
مجلــس هر نماینــده در طول ســال یک 
مــاه مرخصــی دارد علاوه بر این ســی روز 
اگر نماینده ای به طــور متوالی در صحن و 
کمیسیون بیش از ۱۰۰ ساعت غیبت داشته 
باشد به طور خودکار و بدون طی تشریفات 
مستعفی شناخته می شود. مجلس در طول 
هــر دوره ۱۴۶۱ روز کاری دارد؛ بعضــی از 
نمایندگان از این ۱۴۶۱ روز در مجموع کمتر 

از ۱۰۰ روز در مجلس حضور داشته اند.«
در همین حال، اوایل اسفندماه سال گذشته 
تصویری در فضای مجازی منتشر شده است 
که اشاره به میزان حضور برخی نمایندگان در 
رأی گیری های مجلس داشت. این تصویر که 
در آستانه برگزاری انتخابات مجلس منتشر 
شــده بود انعکاس زیادی داشت؛ بطوری که 
نشان می داد برخی نمایندگان مجلس تا ۶۶ 

درصد در رای گیری ها مشارکت ندارند!
در طول ۴ ســال عمر مجلــس یازدهم نیز 
جسته و گریخته اخباری از پارلمان منتشر 
می شد که غیبت های نمایندگان سبب شده 
کــه رای گیری در مورد طرح ها و لوایح دچار 
اختلال شود. یکی از این جلسات که خیلی 
بازتاب یافت مربوط به اسفندماه سال ۱۴۰۲ 
بود. در جلسه مذکور صحن مجلس به دلیل 
غیبت تعداد زیــادی از نمایندگان و به حد 
نصاب نرســیدن تعداد آنان برای تشــکیل 
جلسه علنی، تشکیل نشد. در پی این اتفاق 
اسامی ۶۲ نماینده غایب منتشر گردید ولی 
پیگیری خاصی هم از سوی هیات رئیسه در 
مورد آن رخ نداد. گفتنی است، طبق قانون، 

جلســات مجلس با حضور ۱9۱ نفر از ۲9۰ 
نماینده رسمیت پیدا می کند. 

بسیاری از این ۶۲ غایب غیرموجه نمایندگانی 
بودند که در انتخابــات ۱۴۰۲ رای نیاورده 
بودند و ســوالی که مطــرح بود و هیچ وقت 
هم به آن پاسخ روشــنی داده نشد این بود 
که آیا حضور نداشتن در مجلس دوازدهم به 
آنها این اجازه را می دهد که جلسات مجلس 
یازدهم را مختل کننــد؟ از طرفی برخی از 
آنها هم در انتخابات به پیروزی رسیده  بودند 
اما باز هم آیا حضور در جشن پیروزی به آنها 
اجازه می داد در جلسه علنی مجلس غیبت 
غیرموجه داشته باشند؟ مگر مجلس شورای 
اسلامی محل قهر و آشتی یا محل تفرج است 
که نمایندگان هر زمان دلشان خواست به آن 
بیایند و هر وقت نخواســتند در جلسات آن 

حاضر نشوند؟
طبــق قانون، مجلس جدید در هر دوره از ۷ 
خرداد آغاز می شــود و نمایندگان موظفند 
تا آخرین ســاعات ششــم خرداد به وظایف 
نمایندگی خود عمل کنند. در ســال ۱۴۰۰ 
اعلام شده بود که هزینه هر یک دقیقه جلسه 

مجلس ۱۰۰ میلیون تومان اســت که قطعا 
امروز این رقم بیشــتر هم شده است. با این 
حساب باید از نمایندگان بی انضباط پرسید 
بــه چه دلیل خانه ملت را خالی گذاشــتند 
و هزینــه ای را از بیت المال به ملت تحمیل 
کردنــد و یا با چه برهانــی در رای گیری ها 
شرکت نمی کنند؟ یکی از پیشنهادات برای 
برخورد با چنین نمایندگانی می تواند کســر 
کردن این هزینه از حقوق ماهیانه آنها باشد 
تا شاید این کار آنها یادآوری کند که نباید به 
هر دلیل غیرموجهی خانه ملت را از وکلای 
ملت خالی بگذارند. البته این روزها جسته و 
گریخته اخباری منتشر شده مبنی براینکه 
برخــی نمایندگان مجلــس به دنبال تغییر 
آئین نامه پارلمان در این زمینه هســتند. در 
واقع این قصد وجود دارد که قوانین محکم تر 
و بازدارنده تری در این زمینه نوشــته شود تا 
در پــی آن انضباط و نظم پارلمان پر رنگ تر 
شود. گفته می شود در این خصوص مذاکراتی 
نیــز با محمد باقر قالیبــاف رئیس احتمالی 
مجلــس بعد شــده که به محض تشــکیل 
مجلس دوازدهم آئین نامه جدید تنظیم شود.

تحلیل مجلس دوازدهم از زبان محسن رهامی

منافع مردم در اولویت صدم مجلس هم نخواهد بود
در این مجلس دعوا بر سر شعارهای تندتر و افراطی تر است

ادعای عجیب نماینده مجلس دوازدهم

»مردم سالاری« از انضباط نمایندگان مجلس یازدهم گزارش می دهد 

مجلس غایبان همیشگی




